

Email: office@brismes.org Website: www.brismes.ac.uk

Mr Naeem Al-Aboudi Minister of Higher Education and Scientific Research (Republic of Iraq) Sent By Email: <info@mohesr.gov.iq>

Mr Ali Al-Muayed Head of the Communication and Media Commission (Republic of Iraq) Sent By Email: <enquiries@cmc.iq>

29th August 2023

Dear Mr Al-Aboudi and Mr Al-Muayed,

I write on behalf of the Academic Freedom Committee of the British Society for Middle Eastern Studies (BRISMES) to express our profound concern about the directives issued in the last few weeks, which ban or limit the use of the terms "gender" (al-naw al-ijtima and al-jindar) and "homosexuality" (al-mithliyya) from official documents, institutions, and media platforms.

Founded in 1973, BRISMES is the largest national academic association in Europe focused on the study of the Middle East and North Africa. It is committed to supporting academic freedom and freedom of expression, both within the region and in connection with the study of the region, both in the UK and globally.

BRISMES understands that the directive applies to government institutions, including universities. This is a clear infringement of the academic freedom and freedom of expression of academics and students in Iraqi universities, who must be free to explore ideas, and to use academic terminology, as they choose. It is incumbent upon governments to support and defend this academic freedom, not to infringe upon it or to narrow the space for academic inquiry.

This directive delegitimizes and devalues gender studies, which is an internationally recognised and vital field of academic study that contributes to improving the lives of women and girls and supporting their full participation in all spheres of life as well as allowing us to make sense of important societal dynamics and changes. The new directive will have a chilling effect on academic enquiry and effectively close down space for academics and students in Iraq to foster new knowledge about gender relations, gender equality, sexuality, and women's rights in Iraq. Furthermore, in stating that the term "homosexuality "must be replaced by "sexual deviance" (*al-shudhoodh al-jinsi*), the directive contributes to and legitimizes the discrimination that people with non-normative gender and sexual identities experience in Iraq, including university students and staff.



Email: office@brismes.org Website: www.brismes.ac.uk

We urge you to rescind the directive immediately and in full, and to confirm your commitment to academic freedom and freedom of expression in Iraqi universities. We offer our support to Iraqi academics and students who are challenging this draconian infringement of their academic freedom and freedom of expression.

Yours sincerely,

**Professor Neve Gordon** 

Vice President, BRISMES

Mul Coulor

On behalf of the BRISMES Committee on Academic Freedom



Email: office@brismes.org Website: www.brismes.ac.uk

نعيم العبودي وزير التعليم العالي والبحث العلمي جمهورية العراق info@mohesr.gov.iq

علي المؤيد رئيس هيئة الاتصال والإعلام (CMC) جمهورية العراق enquiries@cmc.iq

29 أغسطس 2023

عزيزي السيد العبودي والسيد المؤيد،

أكتب بالنيابة عن لجنة الحرية الأكاديمية التابعة للجمعية البريطانية لدراسات الشرق الأوسط (BRISMES) للتعبير عن بالغ قلقنا إزاء التوجيهات الصادرة خلال الأسابيع القليلة الماضية، والتي تحظر أو تحد من استخدام مصطلحات "الجندر" (النوع الاجتماعي) و"المثلية" من الوثائق الرسمية والمؤسسات والمنصات الإعلامية.

تأسست BRISMES عام 1973، وهي أكبر جمعية أكاديمية وطنية في أوروبا تركز على دراسة الشرق الأوسط وشمال أفريقيا. وهي ملتزمة بدعم الحرية الأكاديمية وحرية التعبير، سواءا داخل المنطقة أو فيما يتعلق بدراسة المنطقة، سواء في المملكة المتحدة أو على مستوى العالم.

تدرك BRISMES أن تلك التوجيهات تنطبق على المؤسسات الحكومية، بما في ذلك الجامعات. مما يعد انتهاكا واضحا للحرية الأكاديمية وحرية التعبير للأكاديميين والطلاب في الجامعات العراقية، الذين يجب أن يكونوا أحرارا في استكشاف الأفكار، واستخدام المصطلحات الأكاديمية، كما يشاؤون. ويقع على عاتق الحكومات دعم هذه الحرية الأكاديمية والدفاع عنها، وعدم انتهاكها أو تضييق مجال البحث الأكاديمي.

ان هذا التوجيه ينزع الشرعية عن دراسات النوع الاجتماعي ويقال من قيمتها، وهي مجال معترف به دوليًا وتعد حقلا حيويًا للدراسة الأكاديمية التي تساهم في تحسين حياة النساء والفتيات ودعم مشاركتهن الكاملة في جميع مجالات الحياة، فضلاً عن السماح لنا بفهم القضايا المجتمعية المهمة بدينامياتها ومتغيراتها. سيكون للتوجيه الجديد تأثير سلبي على البحث الأكاديمي وسيضيق الخناق بشكل فعال على الأكاديميين والطلاب في العراق ويحد من مقدرتهم على تعزيز معرفة جديدة حول العلاقات بين الجنسين، والمساواة بينهما، والقضايا الجنسانية، وحقوق المرأة في العراق. علاوة على ذلك، من خلال الإشارة إلى ضرورة استبدال مصطلح "المثلية الجنسية" بـ "الانحراف الجنسي"، فإن التوجيه يساهم في بل ويضفي الشرعية على التمييز الذي يعاني منه الأشخاص ذوو الهويات الجندرية والجنسية غير المعيارية في العراق، بما في ذلك طلاب الجامعة وكوادر ها التعليمية و الوظبفية.



و عليه فنحن نحثكم على إلغاء التوجيه فوراً وبالكامل، وتأكيد التزامكم بالحرية الأكاديمية وحرية التعبير في الجامعات العراقية. وفي الوقت ذاته فنحن نقدم دعمنا للأكاديميين والطلاب العراقيين الذين يتحدون هذاالانتهاك الصارخ لحريتهم الأكاديمية وحريتهم في التعبير.

تفضلوا بقبول فائق الاحترام،

**Professor Neve Gordon** 

Mul Cocalor

نائب الرئيس BRISMES بالنيابة عن لجنة الحرية الأكاديمية